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Veel werk voor de boeg in 2024 
 
Diogenes gaat een druk jaar tegemoet. Het gebruikelijke werk, het onderhouden en tevens waar 
mogelijk verbeteren van de bestaande woonpanden, gaat gewoon door. Daarnaast staan er twee 
bijzondere projecten op de planning: de restauratie van Hogewoerd 132 en de verduurzaming van de 
Latijnse School.  
 
Die twee grote projecten komen verderop in deze nieuwsbrief aan de orde. Hieronder eerst iets over de 
uitvoering van het gewone jaarlijkse onderhoud. 
 

Het onderhoudsplan, de onderhoudsinventarisatie en de meerjarenraming 
  
Diogenes voert het onderhoud van de panden op een planmatige manier uit. Ieder jaar stelt het bestuur in 
december het onderhoudsplan voor het komende jaar vast. Daarin wordt per pand aangegeven welke 
werkzaamheden zullen worden uitgevoerd.  
Het jaarprogramma komt niet uit de lucht vallen. Het 
is een afgeleide van de inventarisatie van de 
onderhoudsbehoefte van de verschillende panden 
voor de komende 10 jaar. Die inventarisatie wordt 
steeds tegelijk met het onderhoudsplan besproken 
en heeft een voortschrijdend karakter: ieder jaar 
wordt één jaar verder in de toekomst gekeken en 
worden de ramingen voor de komende jaren 
geactualiseerd. 
Het derde element dat jaarlijks wordt besproken is 
een financiële prognose van de onderhouds-
activiteiten voor de komende 25 jaar. 
 

De bouwcommissie en de 
onderhoudscoördinator 
 
De bouwcommissie (boco) van Diogenes speelt bij 
de planning van het onderhoud een belangrijke rol. 
De boco bestaat uit drie leden van het bestuur en 
wordt ondersteund door Sam Erades, die al vele 
jaren de onderhoudscoördinator bij Diogenes is. De 
boco overlegt gemiddeld eens per maand met Sam. 
Naast het gewone overleg en de gewone inspecties 
is er elk jaar in november een schouw door de boco 
langs alle panden. Die schouw is de basis voor de 
actualisatie van de onderhoudsactiviteiten voor het 
komende jaar. Als geconcludeerd wordt dat 
bepaalde werkzaamheden nog niet nodig zijn,       Nieuwe Rijn 74 in de steigers in 2021 
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kunnen ze worden doorgeschoven naar een volgend jaar.  
Na de vaststelling van het plan kan het geplande onderhoud in gang worden gezet. Als blijkt dat een 
geplande activiteit aanzienlijk meer gaat kosten dan begroot, wordt dat door de boco teruggekoppeld naar 
het bestuur. 
 

Gepland en ongepland onderhoud 
 
Behalve met gepland onderhoud heeft Diogenes ook te maken met ongepland onderhoud. Dat kan variëren 
van een lekkende kraan tot een opfrisbeurt als een woning vrijkomt. Doordat alle panden van Diogenes 
monumenten zijn en dus honderden jaren oud, kunnen zich ook onvoorziene en lastig op te lossen 
problemen voortdoen. Bij de kleinere zaken stuurt Sam Erades een van de vaste onderhoudsbedrijven aan, 
bij de grotere zaken vindt eerst overleg plaats in de boco. 
 

Vaste partners 
 
Diogenes werkt zoveel mogelijk met vaste partners voor het onderhoud. Het voordeel is dat die bedrijven 
direct klaarstaan als het echt nodig is. Ook lopen een aantal van hun medewerkers al jaren rond bij 
Diogenes. Ze kennen de panden als hun broekzak en weten vaak snel tot een goede oplossing te komen. 
Natuurlijk evalueert de boco van tijd tot tijd de partners, maar Diogenes is best tevreden over hoe het nu 
loopt. Wederzijds vertrouwen is daarvoor de basis. 
 
 

Hogewoerd 132 ontmanteld 
 
Het te restaureren pand Hogewoerd 132 is in 
december en januari voor een groot deel 
ontmanteld. De vele gips- en boardplaten 
werden verwijderd, net als andere dingen die 
het zicht op achterliggende oorspronkelijke 
bouwdelen belemmerden.  
Nu die betimmeringen zijn weggehaald kan 
het bouwhistorisch onderzoek van het pand 
worden voltooid. Eerdere ontmanteling was 
niet mogelijk omdat Hogewoerd 132 na de 
aankoop nog tijdelijk bewoond is geweest. 
 
De bovenste foto laat het achterste deel van 
de voorkamer op de eerste verdieping zien. 
De voormalige bedstee, die aan deze kant 

afgesloten was, is opengemaakt.  
Op de onderste foto is te zien dat de vliering 
op de zolder is verwijderd. In de nieuwe 
situatie komt alleen aan de achterkant een 
deel van de vliering terug. 
 
Meer foto’s met toelichting zijn te zien op de 
website van Diogenes. 
 
Over de financiering van de restauratie vindt 
afrondend overleg plaats met het Nationaal 
Restauratiefonds. Daarna kunnen de 
afspraken met het beoogde aannemersbedrijf 
definitief worden vastgelegd.  
Verwacht wordt dat het werk in februari of 
maart kan starten. 
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De verduurzaming van de Latijnse School op komst 
 
Het tweede grote project in 2024 is de aanpak van de Latijnse School. Het grote monumentale gebouw zal 
veel energiezuiniger worden gemaakt. 
Aan de plannen die nu voorliggen is een uitgebreid en zorgvuldig traject voorafgegaan. Ir. E.J. Nusselder, 
adviseur op het gebied van duurzame monumentenzorg, heeft op verzoek van Diogenes een uitgebreid 
rapport opgesteld over de mogelijkheden om energie te besparen en de vele waardevolle elementen van het 
pand in stand te houden. Daarna heeft Diogenes aan de architect Jan Willem Walraad opdracht gegeven om 
de aanbevelingen verder uit te werken uit te werken tot een verbouwingsplan.  
 
Over het plan is al in een vroeg stadium vooroverleg geweest met Erfgoed Leiden en Omstreken en met de 
Welstands- en Monumentencommissie Leiden (WML). Dat heeft geleid tot enkele aanpassingen. 
Op 21 oktober is de omgevingsvergunning aangevraagd. Bij de werkzaamheden in deze fase gaat het om 
het voorkomen van warmteverlies door de ramen, het isoleren van de daken, het plaatsen van tochtdeuren 
in het gebouw en het maken van een tochtportaal bij de ingang aan de kant van de Pieterskerkgracht.  
Diogenes hoopt binnenkort de omgevingsvergunning te krijgen. 
 
Er is ook goed overleg geweest met Els Das, eigenaar-directeur van het IT-bedrijf IntelliMagic. Haar bedrijf 
huurt het gebouw sinds 2010 van Diogenes. In een artikel in het Leidsch Dagblad van 18 december vertelde 
zij dat ze nog steeds erg gesteld is op het monumentale gebouw. Voor haar is het belangrijk dat de 
monumentale waarden niet worden aangetast, terwijl er met de komende werkzaamheden toch een 
energiebesparing van zo’n 45% mag worden verwacht. Het artikel is te lezen door hier te klikken. 
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De schouw in Hogewoerd 30: een bijzondere herkomst 

Diogenes heeft het pand Hogewoerd 30 in 1975 van de gemeente gekocht. Daarvoor had het jarenlang 
leeggestaan. Er is toen veel van het monumentale interieur geroofd en vernield. 
Wim Hofman, die samen met zijn collega-architect Taco Mulder door Diogenes was aangezocht voor de 
restauratie van Hogewoerd 30 en 32, schreef na hun eerste oriëntatie:  
“Bij het binnentreden van voornoemde panden kregen wij de schrik van ons leven; over de gehele begane 
grond waren kuilen gegraven, waarschijnlijk om te ‘onderzoeken’ 
of er nog plavuizen of wandtegels aanwezig waren; vernielde 
monumentale schouwen, zwaar beschadigde rijk 
geornamenteerd plafonds en wanden en uitgerukte deuren.” 
Hiernaast een foto van de schoorsteen in de achterkamer van 
het voorhuis van Hogewoerd 30 uit die tijd. De foto onderaan laat 
zien dat het er tegenwoordig heel anders uitziet. 
 

Herengracht 7 en Piet van der Sterre 
 
De huidige marmeren schouw is afkomstig uit Herengracht 7. 
Hennie Völker-Dieben en haar man Ed kochten dat monumentale 
pand, dat ook zwaar verwaarloosd was, in het begin van de jaren 
zeventig. Het was jarenlang een bedrijfspand geweest. 
De familie Völker had eigenlijk Taco Mulder, met wie ze bevriend 
waren en nog steeds bevriend zijn, als architect willen kiezen. De 
Rijksdienst voor de Monumentenzorg stelde bij  deze restauratie 
(een van de eerste restauraties door particulieren in Leiden) 
echter een bijzondere voorwaarde: de bekende architect Piet van 
der Sterre zou het restauratieplan moeten maken. Van der Sterre 
deed in die tijd ook de restauratie van de Hooglandse Kerk. 
 

Een ruil van schouwen 
 
Net als de schouw in Hogewoerd 30 was ook de marmeren 
schouw in de voorkamer van Herengracht 7 verdwenen. Er was 
nog wel een schouw in een achterhuis van Herengracht 7. Dat 
achterhuis moest worden afgebroken omdat het te bouwvallig 
was. Die schouw was echter te groot voor de voorkamer.  
Van der Sterre wist dat er bij een verzameling bouwmaterialen 
die tijdelijk in de Hooglandse Kerk waren ondergebracht, stukken 
lagen van een schouw die misschien wel een goede afmeting 
zou hebben. Hennie Völker is er toen met veel geduld in 
geslaagd om de 23 stukken in elkaar te passen. Die schouw 
bleek goed te passen in de voorkamer van Herengracht 7. 
 
Hennie Völker vertelde dat Van der Sterre toen op het idee is 
gekomen om in ruil daarvoor de schouw uit het achterhuis over te 
brengen naar Hogewoerd 30.  
Ook al blijft het jammer dat de oorspronkelijke schouw er niet 
meer is, op deze manier is de schade door het vandalisme toch 
zo goed mogelijk hersteld. 
 
 

Reageren op de nieuwsbrief 
 
Als u wilt reageren op de nieuwsbrief, kunt u een mailtje sturen naar nieuwsbrief@diogenes-leiden.nl. 
Dat adres kunt u ook gebruiken om u aan te melden of af te melden voor het ontvangen van de nieuwsbrief 
of om een wijziging van uw mailadres door te geven.  


